

Alexander von Humboldt Foundation

La Fondation Alexander von Humboldt

The Alexander von Humboldt Foundation, which was founded in 1860 in Berlin in

remembrance of this universal scholar and scientific world traveller, financed research trips abroad for German scholars until 1923. After losing all its capital during the hyperinflationary period, it was re-established in 1925 with the goal of supporting foreign scholars and doctoral candidates performing research in Germany. In 1945, the Foundation discontinued its activities. Encouraged by former Humboldt scholars, the Federal Republic of Germany re-established it on 10 December 1953 as a non-profit foundation under private law, with its headquarters in Bonn-Bad Godesberg. Since its re-establishment in 1953, it has provided support to more than 20,000 scholars from 130 countries. (www.avh.de)

Alexander von Humboldt
Stiftung / Foundation



Fondée en 1860 à Berlin à la mémoire d'Alexander von Humboldt, voyageur et naturaliste aux connaissances

véritablement encyclopédiques, la Fondation a subventionné jusqu'en 1923 des chercheurs allemands à l'étranger. Après avoir perdu son capital durant la dépression de 1923, elle renaît de ses cendres en 1925 avec, pour dessein, d'aider des scientifiques et des candidats au doctorat étrangers à étudier en Allemagne. Elle cesse de nouveau ses activités en 1945. À la demande d'anciens boursiers, elle est recrée le 10 décembre 1953 par le gouvernement de la République fédérale d'Allemagne qui lui donne le statut de fondation de droit privé reconnue d'utilité publique en l'installant à Bonn Bad-Godesberg. Depuis sa nouvelle création en 1953, la Fondation a aidé plus de 20 000 scientifiques provenant de 130 pays. (www.avh.de)

In addition, the Humboldt Foundation has granted 60 research awards since 1990 to internationally renowned Canadian scholars. Another award winner will take up the foundation's invitation for a period of research in Germany in 2002. Since 1989, the Humboldt Foundation has annually bestowed the Konrad Adenauer Research Award on a highly qualified Canadian scholar in the humanities or social sciences. The University of Toronto and the Royal Society of Canada jointly put forward nominations. The amount of the award can be as much as 150,000 DM. As no award was given in 1999, two Canadian scholars were distinguished with this award in the year 2000. The Canadian equivalent of the Adenauer Research Award is the John G. Diefenbaker Award which is given each year to a highly qualified German scientist in the humanities or social sciences. The award is administered by the Canada Council. In order to strengthen contacts with the Canadian Humboldt fellows, the Foundation arranged a colloquium in Ottawa in May 2001.

Depuis 1989, la Fondation décerne chaque année le prix Konrad Adenauer à un chercheur canadien éminent du domaine des sciences humaines ou sociales. Les candidats à ce prix sont nommés conjointement par la University of Toronto et par la Société royale du Canada. Le prix peut atteindre 150 000 DM. Aucun prix n'ayant été décerné en 1999, deux chercheurs canadiens l'ont obtenu en l'an 2000. Un pendant au prix Konrad Adenauer est le prix John G. Diefenbaker, qui est décerné tous les ans à un chercheur allemand éminent du domaine des sciences humaines ou sociales. Ce prix est géré par le Conseil des arts du Canada. Pour intensifier les contacts avec les boursiers Humboldt, la Fondation a organisé en mai 2001 un colloque à Ottawa.

Le Deutscher Akademischer Austauschdienst (DAAD)

Le DAAD est le principal organisme allemand de promotion de la coopération internationale dans l'enseignement supérieur. Les program-